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ایران با داشتن ظرفیت های گسترده در صنعت حلال، می تواند 
به یکی از بازیگران کلیدی این بازار جهانی بزرگ تبدیل شود. 
پیش بینی می شود که در سال ۲۰۲۵، حجم معاملات این صنعت 
به ۸ هزار میلیارد دلار برسد.به گزارش ایمنا، در سال های اخیر، 
صنعت حلال به یکی از برجسته ترین بخش های رشد اقتصاد 
اسلامی در ایران تبدیل شده است و این صنعت که شامل 
تولیدات غذایی، دارویی، آرایشی و بهداشتی حلال می شود، با 
توجه به نیاز فزاینده جامعه به محصولاتی که اسلام و قوانین 
شرعی آن را منع نمی کند، رشد قابل توجهی داشته است و دولت 
و نهادهای مرتبط نیز با ایجاد زیرساخت ها و استانداردهای لازم، 
نقش مهمی در توسعه این بخش ایفا کرده اند.صنعت حلال نه 
تنها در داخل کشور، بلکه در بازارهای بین المللی نیز پتانسیل 
بالایی برای رشد و صادرات دارد و ایران با داشتن ظرفیت های 
گسترده در حوزه کشاورزی، داروسازی و صنایع غذایی، می تواند 
به یکی از صادرکنندگان اصلی محصولات حلال در جهان 
اسلام تبدیل شود و همچنین، افزایش تقاضا برای محصولات 
حلال در کشورهای غیرمسلمان نیز فرصت های جدیدی را 
فراهم کرده است.در این راستا، بانک های اسلامی و مؤسسات 
مالی حلال نقش برجسته ای در تسهیل سرمایه گذاری و توسعه 
این صنعت ایفا می کنند؛ وجود نظام بانکی اسلامی در ایران، 
زمینه را برای تأمین مالی پروژه های حلال فراهم کرده است، بر 
اساس گزارش ها، ایران یکی از بزرگ ترین بازارهای دارایی های 
شرعی در جهان است که بیش از ۴۰۰ میلیارد دلار دارایی 

شرعی مدیریت می کند.
با این حال، رشد صنعت حلال با چالش هایی نیز همراه است. 
استانداردسازی، نظارت دقیق بر تولیدات، آموزش نیروی انسانی 
متخصص و افزایش آگاهی عمومی از مهم ترین این چالش ها 

است.
Á  از نمایشگاه های مالزی تا سمینارهای داخلی؛

حرکتی آهسته به سمت حلال
روزیتا مشکلانی، رئیس بخش نمایشگاه های بین المللی صنعت 
حلال در گفت وگو با ایمنا گفت: صنعت حلال یا همان »برند 
حلال« سابقه طولانی ندارد، اما بازار بزرگ، پر شور و رو به 
رشدی را در سطح جهان پیدا کرده است و بر اساس پیش بینی ها، 
در سال ۲۰۲۵ این صنعت به رقمی بالغ بر ۸ هزار میلیارد دلار 
رسیده و قرار است گردش مالی بی سابقه ای داشته باشد، البته 
این موضوع تنها به مواد غذایی و صنایع غذایی محدود نمی شود، 
بلکه شامل خدمات مختلفی مانند گردشگری، درمان، آموزش 
و حتی فناوری نیز می شود.او افزود: در حال حاضر، پنج کشور 

برتر جهان در زمینه صنعت حلال شامل آمریکا، برزیل، هند، 
آرژانتین و اندونزی هستند، کشورهایی که به طور الزام مسلمان 
نیستند، اما در این حوزه فعالیت بسیار قوی و پرسودی دارند، 
ایران با وجود اینکه یک کشور مسلمان است، در حال حاضر 
سهم بسیار ناچیزی )کمتر از ۱ درصد( در این صنعت جهانی 
دارد، با این حال، تلاش های قابل توجهی در حال انجام است 
و مؤسسات متعددی در داخل کشور به این موضوع پرداخته اند.
رئیس بخش نمایشگاه های خارج صنعت حلال تصریح کرد: 
یکی از اقدامات برجسته در این زمینه، برگزاری نمایشگاه های 
تخصصی حلال است، به عنوان یکی از مجموعه های فعال 
در این حوزه، از سال ۲۰۰۵ تاکنون نمایشگاه های بین المللی 
حلال را در کوالالامپور مالزی برگزار شده است و مالزی به 
عنوان مبدأ اصلی این برند بین المللی شناخته می شود و ما نیز در 
قالب نمایشگاه های بین المللی حلال، نقش نماینده ای خارج از 
کشور را در این زمینه ایفا کرده ایم. علاوه بر این، در کشورهای 
دیگری همچون فیلیپین و نیجریه نیز فعالیت هایی در راستای 
توسعه صنعت حلال در دست اجرا داریم.مشکلانی عنوان کرد: 
در داخل کشور نیز، سمینارهای تخصصی حلال را در دو سال 
اخیر را آغاز کرده ایم. این سمینارها فرصتی برای معرفی این 
صنعت، دعوت از افراد کلیدی و متخصصان این حوزه )از جمله 
کارشناسان مالزیایی(، بررسی چالش ها و آموزش نحوه کسب 

گواهی حلال هستند. در این سمینارها به بحث هایی همچون 
الزامات لازم برای اخذ گواهی حلال، نحوه رعایت معیارهای 
شرعی در تولید و اهمیت این گواهی در صادرات محصولات 
پرداخته می شود.او ادامه داد: در کل، صنعت حلال امروزه فقط 
مربوط به اسلام و احکام شرعی نیست، بلکه به یک برند 
استاندارد شده و شاخص کیفیت تبدیل شده است و این برند 
برای کشورهای مسلمان و غیرمسلمان یکسان معنا دارد و به 
نوعی اعتماد عمومی را نسبت به محصولات تضمین می کند، 
بنابراین، این موضوع باید در تمام ابعاد، از جمله صنایع، خدمات، 
گیرد.رئیس  قرار  توجه  مورد  هتل داری  درمانی،  گردشگری 
بخش نمایشگاه های خارج صنعت حلال با اشاره به چالش ها 
و بیان راهکار برای آن تاکید کرد: در ایران، چندین چالش در 
راه توسعه این صنعت وجود دارد. نخست، زیرساخت ها کامل 
نیستند و این مسئله در تولید و صادرات محصولات حلال ایجاد 
مشکل می کند. دوم، عدم آگاهی شرکت ها از اهمیت داشتن 
گواهی حلال در مقایسه با سایر گواهی های استاندارد همچون 
استاندارد بهداشتی و کیفیت باعث شده است که این موضوع 
به طور جدی در دستور کار قرار نگیرد و البته در حال حاضر 
موسساتی مانند مؤسسه ایکریک )ikErik( که ما نماینده 
آن در ایران هستیم به کمک تولیدکنندگان می آیند تا با رعایت 
الزامات لازم، بتوانند گواهی حلال را دریافت کنند.مشکلانی 

اظهار کرد: تجربه نشان داده است که یک محصول بدون برند 
و بسته بندی مناسب، حتی اگر کیفیت بالایی داشته باشد، در 
بازار کمتر شناخته می شود و قیمت گذاری ضعیفی دارد، اما با 
افزودن یک برند معتبر و استاندارد، ارزش آن محصول افزایش 
یافته و بازاریابی بهتری دارد و این امر در صادرات نیز صادق 
است. وقتی دولت تسهیلات لازم را برای شرکت های خصوصی 
فراهم کند، آنها می توانند در زمینه های مختلف، از جمله صنعت 
حلال، به راحتی پیشرفت کنند.او ادامه داد: صنعت حلال فقط 
یک صنعت دینی نیست، بلکه یک فرصت بزرگ اقتصادی 
است که کشورهای مسلمان و غیرمسلمان به یک اندازه به 
آن توجه می کنند و این موضوع در حال حاضر در مرکز توجه 
اتاق بازرگانی ایران، سفارت ها و نمایندگی هایمان در خارج از 
کشور قرار دارد و جلسات متعددی در این زمینه تشکیل شده 
و چالش های موجود مطرح شده اند تا دولت بتواند در رفع آنها 
گام بردارد. در یکی از صحبت های قبلی، حتی پیشنهاد شده 
بود که ایران بتواند به یکی از پنج کشور برتر صنعت حلال 
جهان تبدیل شود، چیزی که با توجه به ظرفیت های موجود، 
قابل دستیابی است.رئیس بخش نمایشگاه های خارج صنعت 
این هدف  به  دستیابی  این حال،  با  کرد:  حلال خاطرنشان 
نیازمند استانداردهای بین المللی، زیرساخت های مناسب و تغییر 
دیدگاه هاست. این امر زمان بر است، اما قابل انجام و همچنین، 
باید به این نکته اشاره کرد که در ایران، سازمان ملی استاندارد در 
تهران به عنوان مرجع رسمی صدور نشانه حلال عمل می کند 
و مجموعه های دیگری نیز در حال فعالیت هستند که این کار را 
پیش می برند.مشکلانی ادامه داد: این صنعت نه تنها یک حرکت 
اقتصادی، بلکه یک فرصت بزرگ برای نمایاندن هویت اسلامی 
و اخلاقی محصولات ایرانی نیز هست. با همراهی بیشتر دولت، 
بخش خصوصی و نهادهای بین المللی، می توانیم در آینده ای نه 
چندان دور، حضور قوی تری در این صنعت جهانی داشته باشیم.

صنعت حلال در سال های اخیر به یکی از مهم ترین بخش های 
رشد اقتصاد اسلامی در ایران تبدیل شده است. با توجه به 
تقاضای فزاینده داخلی و بین المللی برای محصولات حلال، این 
صنعت شامل زمینه های متنوعی از جمله مواد غذایی، دارویی، 
آرایشی و خدماتی است که نیازهای فرهنگی و معنوی بسیاری 
از مصرف کنندگان را برآورده می کند. دولت و نهادهای مرتبط نیز 
با تدوین استانداردها و توسعه زیرساخت ها، نقشی فعال در توسعه 
این صنعت ایفا کرده اند. همچنین، وجود نظام بانکی اسلامی و 
مدیریت بیش از ۴۰۰ میلیارد دلار دارایی شرعی در ایران، زمینه 
مناسبی برای سرمایه گذاری و رشد این بخش فراهم کرده است.

نرمال   ۳۰۰۰ تا  فلر،  گازهای  بازیابی  طرح  راه اندازی  با 
صرفه جویی  پالایشگاه  این  در  ساعت  در  گاز  مترمکعب 
می شود.به گزارش اصفهان امروز، سید مهدی شریعتمداری 
مدیر این پروژه گفت: هدف از اجرای این طرح جمع آوری 
طریق  از  ساعت  در  فلر  گاز  مترمکعب  نرمال   ۳۰۰۰
کمپرسورهای دو مرحله ای SLiDiNg VaNE و فشرده سازی 
تا فشار ۵ۀ۷ بار، پس از عبور از برج شیرین سازی با آمین 
است که به  شبکه سوخت تزریق می شود.   این اقدام نه تنها از 
هدررفت قابل توجه انرژی جلوگیری می کند، بلکه به کاهش 

آلودگی هوا و جرائم زیست محیطی پالایشگاه کمک می کند.
او افزود: به دنبال راه اندازی واحد بازیابی گازهای فلر، ارتقای 
عملکرد فلرهای پالایشگاه نیز ضروری بود که این امر با 
بهبود پایلوت های فلر تیپ ها و اضافه شدن سیستم هیبریدی 
جرقه زن برقی محقق شد. این نوآوری باعث افزایش قابلیت 
عملکردی فلرها حتی در شرایط اضطراری شده است.مدیر 
پروژه همچنین اظهار کرد: اجرای این طرح مقدمه ای برای 
پیوستن پالایشگاه به ساز وکار توسعه پاک)CDM(  است 
که به موجب آن، شرکت می تواند هم اعتبار مالی دریافت کند 

و هم مجوز توسعه مطابق با پروتکل کیوتو را کسب کند.او 
افزود: برای تکمیل پروژه Fgr که شامل دو زیرپروژه پایش 
میزان فلرینگ واحدها و ارتقای سیستم جرقه زن فلرها است، 
۲۶ ماه زمان صرف شده و تلاش می شود بهره برداری از آن 
در نیمه دوم سال جاری آغاز شود. فرآیند خرید تجهیزات 
تحریم ها  دلیل  به  حرارتی،  جریان سنج های  ازجمله  لازم، 
کمپرسور  از  استفاده  بود. همچنین،  همراه  چالش هایی  با 
عملیاتی  ایران  در  بار  نخستین  برای   SLiDiNg VaNE

شد. مطالعات پایه این پروژه نیز حدود هشت ماه زمان برد.

شریعتمداری با اشاره به اینکه  هزینه اجرای این طرح به 
صورت EPC همراه با فعالیت های مطالعات پایه حدود ۷ 
میلیون یورو بوده است، تاکید کرد:  اجرای چنین طرحی  با 
این مشخصات، برای اولین بار در ایران اجرایی شده است.او با 
اشاره به اهمیت تحریم ها و تأثیر آن بر خودکفایی و تکیه بر 
دانش داخلی اظهار کرد: اخیرا  یک شرکت کره ای، به عنوان 
طراح واحد های Fgr، ایران را تحت تحریم قرار داده  بود 
که همین امر موجب شد با بهره گیری از متخصصان توانمند 

داخلی طرح را بدون کمک خارجی به سرانجام برسانیم.

صنعت حلال یک برند کیفیتی با بازار جهانی 

مالیات معضل مشترک اصناف اصفهان 
در آستانه برگزاری دومین همایش مالیاتی 
از روسای  و روابط کار در اصفهان، جمعی 
اتحادیه های صنفی این استان با حضور در 
دغدغه های  مهم ترین  هم اندیشی،  نشست 
مالیاتی  ضرایب  از  کردند؛  مطرح  را  خود 
ناعادلانه و محاسبه اشتباه مالیات بر ارزش 
افزوده گرفته تا بی اطلاعی از قوانین روابط کار. مطالبات مشترک 
اصناف نشان می دهد بازنگری در شیوه برخورد نهادهای مالیاتی با 
کسب وکارهای خرد و متوسط، ضرورتی انکارناپذیر است.اصفهان 
با بیش از ۲۹۰ هزار واحد صنفی فعال، یکی از پرظرفیت ترین 
استان های کشور در حوزه تولید، توزیع و خدمات به شمار می رود. 
اما در سال های اخیر، چالش های مالیاتی و ابهام در قوانین روابط 
کار، بسیاری از این کسب وکارها را در تنگنا قرار داده است. نشست 
اخیر روسای اتحادیه های صنفی اصفهان فرصتی شد تا مشکلات 
انباشته اصناف بار دیگر مطرح و گوشه ای از خلأهای قانونی و 

اجرایی در تعامل با اداره امور مالیاتی و ادارات کار آشکار شود.
در نشست هم اندیشی اتحادیه های صنفی استان اصفهان 
که به منظور بررسی مسائل مالیاتی و قوانین روابط کار برگزار 
شد، نمایندگان اصناف مختلف از ضرایب مالیاتی بالا، محاسبه 
ناعادلانه ارزش افزوده، بی اطلاعی از قوانین و نبود شفافیت در 

اجرای مقررات گلایه کردند.
اصغر صادق فر، رئیس اتحادیه تلفن همراه نیز از محاسبه 
۱۵.۴ درصد مالیات بر ارزش افزوده برای خدمات تعمیرات تلفن 
همراه انتقاد کرد و گفت: هزینه قطعات بسیار بالا و اجرت تعمیر 
بسیار پایین است، اما مالیات ها گاه از سود واقعی هم فراتر می روند.

او با بیان اینکه پیشنهاد تفکیک مالیات قطعه از اجرت پذیرفته 
شده است، به تبعیض مالیاتی در سطح استان هم اشاره کرد و 
افزود: در حالی که مالیات ثبت شرکت ها در شهر اصفهان بسیار 
سنگین است، در شهرستان های اطراف مالیات کمتر است؛ به 
همین دلیل بسیاری شرکت ها در شهرهای حومه ثبت می شوند.
در ادامه نشست، رسول میرزاییان، رئیس اتحادیه موتورسیکلت 
و لوازم یدکی، به مشکلات مربوط به ثبت انبار در سامانه جامع 
اشاره کرد و گفت: اکثر مغازه داران صنف ما اطلاعی از الزام ثبت 
ورود و خروج کالا ندارند و این باعث پلمب انبارها و جریمه های 

ناخواسته شده است.
سعید حنیف نژاد، رئیس اتحادیه آرایشگران مردانه، نیز با انتقاد 
از ثبات چهار ساله ضرایب مالیاتی این صنف اظهار داشت:ضرایب 

۴۵، ۳۵ و ۲۷ درصدی برای گروه های مختلف صنف ما در شرایط 
تورمی امروز اصلًا منطقی نیست و به نوعی مالیات از سود ناچیز ما 
هم گرفته می شود.او همچنین به دریافت مالیات بر ارزش افزوده 
از فعالان ماساژ اعتراض کرد و افزود: خدماتی که با دست انجام 
می شوند مشمول ارزش افزوده نیستند، اما فعالان این حوزه هم 

مجبور به پرداخت مالیات مضاعف هستند.
و  خودرو  فروشندگان  اتحادیه  رئیس  جلوانی،  علیرضا 
پارکینگ داران، از رکود بازار به دلیل فعالیت سایت های اینترنتی 
و سقف پایین گردش مالی مجاز برای خودروهای داخلی گفت 
و افزود: ارزش افزوده و سامانه مودیان، بزرگ ترین چالش فعلی 

صنف ماست.
در ادامه این نشست، مجید رحیم زاده، رئیس اتحادیه آب میوه و 
کافی شاپ، از تفاوت فاحش میان سود تعیین شده توسط تعزیرات 
)۱۴ درصد( و مالیات مطالبه شده )۳۲ درصد( انتقاد کرد و گفت: این 
اختلاف ۱۸ درصدی فشار مضاعفی بر صنف ما وارد کرده است.
او همچنین گفت: در حال حاضر حدود دو هزار و ۵۰۰ واحد فعال 

در این صنف داریم که شامل کافی شاپ ها، آب میوه فروشی ها، 
بستنی فروشی ها و آبلیموفروشی ها هستند.

مهدی قضاوی، نائب رئیس اتحادیه صنایع دستی استان، نیز با 
بیان اینکه تولیدکنندگان این حوزه از معافیت مالیاتی برخوردارند، 
فعالان  از  بسیاری  قوانین،  از  بی اطلاعی  دلیل  به  اظهار کرد: 
صنایع دستی در گذشته مالیات های سنگینی پرداخت کرده اند. 
این مسئله ناشی از ضعف آموزش و اطلاع رسانی بوده است.او 
همچنین به مشکلات روابط کار در کارگاه های صنایع دستی اشاره 

کرد و خواستار توجه بیشتر به این موضوع شد.
به  اشاره  با  استان،  پوشاک  اتحادیه  رئیس  گوهریان،  لیلا 
مشکلات جدی تولیدکنندگان در تعیین بهای تمام شده کالا گفت: 
اغلب هزینه های واقعی تولید توسط امور مالیاتی پذیرفته نمی شود 
و این موضوع موجب تحمیل مالیات های غیرواقعی بر دوش 
فعالان صنف پوشاک شده است.او همچنین به مسئله فروش 
فوق العاده اشاره کرد و افزود: در ایامی که فروشندگان پوشاک 
حراج برگزار می کنند، تراکنش های بانکی آن ها بالا می رود، اما 

این موضوع توسط اداره مالیاتی به عنوان سود تلقی می شود. این در 
حالی است که در بسیاری از مواقع، فروش ها با حداقل سود یا حتی 

بدون سود انجام می شود.
در پایان، شهرام آقاجانی، نائب رئیس جامعه هتلداران استان 
اصفهان، از برگزاری دومین همایش بزرگ مالیاتی و روابط کار 
در روز ۲۰ خرداد خبر داد و گفت: هدف ما آگاهی بخشی به اعضا 
و کاهش مشکلات حقوقی و مالیاتی از طریق آموزش مستقیم و 
پاسخ به پرسش هاست.او با اشاره به پیچیدگی و تغییر مداوم قوانین 
مالیاتی تأکید کرد: اطلاع نداشتن از مقررات، مسئولیت را از دوش 

اصناف برنمی دارد و وظیفه ما اطلاع رسانی دقیق به اعضا است.
نشست اخیر اصناف اصفهان نشان داد که چالش های مالیاتی 
فراتر از یک صنف یا بخش خاص است. به نظر می رسد اصلاح 
رویه های مالیاتی و آموزش هدفمند می تواند نقش موثری در 
کاستن از تنش میان اصناف و نهادهای مالیاتی ایفا کند؛ اقدامی 
که هم به بهبود فضای کسب وکار کمک می کند و هم افزایش 

اعتماد عمومی را به دنبال دارد.

جذب سرمایه ظرفیت های 
صادراتی ایران را فعال می کند

ظرفیت های  تشریح  با  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  عضو 
بی نظیر ایران در جذب سرمایه برای توسعه صادرات، خواستار 
مالیات  از  دستی  معافیت صنایع  ارزی،  تعهدات  موانع  رفع 
و بهره گیری از ظرفیت حمل و نقل هوایی و دریایی شد.  
مهدی طغیانی در گفت وگو با ایرنا انتشار گواهی های سپرده 
سرمایه گذاری بانک ها را ابزاری کلیدی برای جذب سرمایه 
و توسعه اقتصادی خواند و اظهار داشت: بهره گیری از چنین 
ظرفیت هایی می تواند تحول آفرین باشد چراکه به بانک ها 
اجازه می دهد برای پروژه های خاص حساب سرمایه گذاری 
باز کرده و سود حاصل را بین سپرده گذاران توزیع کنند.او با 
اشاره به فرصت های مغفول مانده اقتصادی تاکید کرد: کشور 
ما می تواند با جذب منابع مالی، به قطب سرمایه گذاری منطقه 
تبدیل شود، به عنوان مثال در حوزه اقتصاد دریا، تامین خدمات 
برای هزاران کشتی تردد کننده در خلیج فارس و دریای عمان، 
می تواند سالانه تا ۴۰ میلیارد دلار درآمدزایی ایجاد کند.نماینده 
مردم اصفهان در مجلس تصریح کرد: این امر مستلزم ایجاد 
شرکت های جامع خدماتی است که بتوانند حداقل ۲۵ خدمت 
مورد نیاز هر کشتی را به صورت یکپارچه ارائه دهند.طغیانی به 
مشکلات تعهدات ارزی صادرکنندگان اشاره و تصریح کرد: 
برخی صادرکنندگان به دلیل پیچیدگی های بازگرداندن ارز با 
قیمت های دستوری، تمایلی به بازگشت ارز ندارند که برای حل 
این مشکل، پیشنهاد معافیت فرش دستباف و صنایع دستی از 
مالیات بر ارزش افزوده و آزادسازی فروش ارز به قیمت بازار در 
مجلس مصوب شد، اما با مخالفت بانک مرکزی مواجه گردید 
که پیگیر اجرایی سازی آن هستیم.او افزود: صادرات فرش از 
مرز یک میلیارد دلار به ده ها میلیون دلار کاهش یافته؛ چراکه 
ماهیت آن متفاوت از کالاهای دیگر است و بازگشت ارز در بازه 
سه تا ۶ ماهه در این فقره ممکن نیست.نماینده مردم اصفهان 
حمایت  به  راجع  مجلس  اقدامات  به  پاسخ  در  مجلس  در 
زمینی محصولات  انتقال  و صادرات گل،  داران  گلخانه  از 
گلخانه ای را عامل افزایش هزینه و فساد پذیری دانست و خاطر 
نشان کرد: حمل و نقل هوایی از طریق ترمینال اختصاصی 
فرودگاه، راهکاری بهینه برای صادرات محصولات ارزشمند 
و کم حجم است.او اظهار کرد: با وجود سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در این زیرساخت، تاخیر در بهره برداری و تمدید 
قراردادها تا اواخر خرداد، چالش اصلی است که وزیر مربوطه 
شخصا پیگیر رفع آن است.طغیانی، بی انضباطی مالی دولت ها 
را عامل اصلی نوسانات اقتصادی عنوان کرد و گفت: مجلس با 
تصویب سازوکارهای نظارتی مانند سامانه شفاف سازی وزارت 
اقتصاد، به دنبال کنترل بدهی های انباشته، مدیریت کسری 

بودجه و افزایش پیش بینی پذیری نرخ ارز و تورم است.

8۵ درصد پروژه های 
زمین شناسی کشور به بخش 

خصوصی واگذار می شود
سرپرست دفتر حوزه ریاست، روابط  عمومی و بین الملل سازمان 
زمین شناسی گفت: ۸۵ درصد از پروژه های این سازمان به 
بخش خصوصی واگذار می شود چرا که پیشرفت اقتصاد با 
میدان داری واقعی بخش خصوصی میسر است.به گزارش ایرنا، 
حسین شریعتمدار طهرانی در آیین تودیع و معارفه مدیرکل 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی استان اظهار کرد: 
مدیریت زمین شناسی کشور با تکیه بر ۲ محور »توانمندسازی 
بخش خصوصی« و »ورود هوش مصنوعی به نقشه سازی«، 
گام مهمی در تحول عملکرد خود برداشته است.او تصریح کرد: 
رویکرد این سازمان بصورت علمی و برنامه محور بازطراحی 
شده است و تمرکز ویژه ای بر استفاده حداکثری از ظرفیت 
بخش خصوصی دارد.شریعتمدار طهرانی از تهیه ۱۲۰ ورقه 
نقشه زمین شناسی معادل ۳۶۰ پروژه در سال جاری خبر داد و 
گفت: تنها ۲۰ نقشه از این مجموعه توسط سازمان و یکصد 
نقشه توسط بخش خصوصی تهیه خواهد شد.ورود هوش 
مصنوعی به فرایند تولید نقشه ها از دیگر تحولات مهمی بود 
که شریعتمدار طهرانی به آن اشاره کرد و گفت: در بلوک نایین 
به وسعت ۱۲ هزار و ۵۰۰ کیلومترمربع، نخستین بار با استفاده 
از هوش مصنوعی نقشه سازی می کنیم که بطور چشمگیری 
باعث افزایش سرعت و دقت شده است.به گفته شریعتمدار 
طهرانی، افتتاح این پروژه تیر سال جاری با حضور مسوولان 
کشوری انجام می شود.او همچنین از امضای تفاهمنامه میان 
سازمان زمین شناسی و اتاق بازرگانی اصفهان در جریان این 
سفر خبر داد که با هدف گسترش همکاری های علمی، اجرایی 
و توسعه ای صورت می گیرد.شریعتمدار طهرانی گفت: در مرداد 
و همزمان با سالگرد تأسیس سازمان، از نخستینن برنامه 
پنج ساله سازمان زمین شناسی رونمایی خواهد شد؛ برنامه ای 
که با همکاری دانشگاه ها، فعالان بخش خصوصی و مدیران 
استانی تدوین شده است و افق پنج سال آینده زمین شناسی 
نظر  از  را  اصفهان  استان  کرد.او  خواهد  ترسیم  را  کشور 
زمین شناسی، استانی کلیدی خواند و افزود: اصفهان تنها استانی 
است که مطالعات کامل فرونشست در آن توسط سازمان 
انجام شده و داده ها در اختیار استانداری و اداره کل بحران 
قرار گرفته است.سرپرست دفتر ریاست سازمان زمین شناسی 
همچنین با تاکید بر اهمیت ژئوپارک ها و ژئوتوریسم گفت: 
زمین شناسی  پدیده های  دارای  مناطق  برخی  در  »اصفهان 
منحصر به فرد جهانی است که می تواند به قطب گردشگری 
علمی و تخصصی کشور تبدیل شود و اساتید، پژوهشگران 
و متخصصان حوزه علوم زمین از جمله مخاطبان این نوع 
گردشگری هستند.شریعتمدار طهرانی یکی دیگر از اولویت های 
سازمان در برنامه سه ساله پیش رو را ژئوفیزیک هوایی استان 
عنوان کرد و افزود: در قالب برنامه هفتم توسعه، با حمایت 
وزیر صمت و ابتکار رئیس سازمان زمین شناسی کشور، اجرای 
این پروژه نیز به بخش خصوصی واگذار خواهد شد.او با اشاره 
به راه اندازی پایگاه جامع داده های علوم زمین گفت: داده هایی 
که از دهه ۶۰ در آرشیوهای سازمان خاک می خورد، اکنون از 
طریق این پایگاه بصورت آزاد و شفاف در اختیار عموم قرار 
گرفته و بخش قابل توجهی از اطلاعات وزارت صمت، انرژی 

اتمی و وزارت نفت نیز در حال بارگذاری در این پایگاه است.

ورودی سد زاینده رود ۲۵ 
مترمکعب در ثانیه کمتر از 

پارسال 
مدیر بهره برداری و نگهداری از سد و نیروگاه های زاینده رود 
 ۲۵ زاینده رود  سد  به  آب  ورودی  کرد:  اعلام  کوهرنگ  و 
مترمکعب در ثانیه کمتر از مدت مشابه سال قبل است.به گزارش 
اصفهان امروز، سید مجتبی موسوی نایینی افزود: ورودی به 
مخزن سد زاینده رود در حال حاضر بالغ بر ۴۵ مترمکعب در ثانیه 
است اما سال گذشته در چنین روزهایی حدود ۷۰ مترمکعب بر 
ثانیه به آن وارد می شد.او اضافه کرد: متوسط خروجی از سد 
زاینده رود نیز در حال حاضر حدود ۲۶ متر مکعب بر ثانیه برآورد 
می شود.مدیر سد زاینده رود اظهار کرد: اکنون ذخیره آب پشت 
سد حدود ۳۷۵ میلیون متر مکعب است که این رقم سال گذشته 
حدود ۴۴۴ و در میانگین بلندمدت ۹۴۲ میلیون متر مکعب بود.
به گفته او، درحالیکه میزان پوشیدگی سد زاینده رود در متوسط 
بلندمدت ۷۶ درصد و سال گذشته ۳۶ درصد بوده، در حال 
حاضر ۳۰ درصد است.موسوی تصریح کرد: بارش های سال 
آبی جاری )از آغاز مهر ۱۴۰۳( تاکنون در سرشاخه های زاینده رود 
۹۶۷ میلی متر بوده که این رقم در مدت مشابه قبل از آن یک 
هزار و ١۵٩ و در میانگین بلندمدت یک هزار و ٣٧٧ میلی متر 
گزارش شده است.او خاطرشان کرد: مقایسه آمار بارندگی ها در 
سرشاخه های زاینده رود نشان می دهد که در مقایسه با سال 
گذشته ۱۷ و نسبت به متوسط بلندمدت ٣٠ درصد کاهش داریم.

مدیر بهره برداری و نگهداری از سد و نیروگاه های زاینده رود و 
کوهرنگ افزود: از ابتدای سال آبی جاری تا به امروز ۷۲۷ میلیون 
مترمکعب آب وارد مخزن سد زاینده رود و بالغ بر ۶۴۴ میلیون 

متر مکعب آب از آن خارج شده است.

تصویب بودجه اقساط قطار 
سریع السیر تهران - قم - 

اصفهان 
معاون برنامه ریزی و مدیریت منابع وزیر راه از تصویب جدول 
پیشنهادی اصلاحی منضم به قرارداد مربوطه و پرداخت اقساط 
سررسید شده طرح قطار سریع السیر تهران - قم - اصفهان 
در شورای اقتصاد خبر داد.به گزارش مهر، سید عبدالله ارجائی 
شیرازی، با اشاره به آخرین وضعیت اجرای طرح احداث راه آهن 
سریع السیر تهران - قم - اصفهان، گفت: با پیگیری های مستمر 
و هماهنگی با مراجع ذیربط، به ویژه سازمان برنامه و بودجه 
کشور، جدول پیشنهادی اصلاحی منضم به قرارداد و پرداخت 
اقساط سررسید شده این طرح در شورای اقتصاد به تصویب 
رسید. این مصوبه گامی مهم برای تعیین تکلیف و تسریع روند 
اجرای این پروژه ملی است.او افزود: وزارت راه و شهرسازی 
آمادگی کامل برای ادامه اجرای پروژه در صورت تأمین منابع 
مالی را دارد و بر ضرورت ورود فناوری قطار سریع السیر به کشور 
تأکید می کند.ارجائی شیرازی با اشاره به نقش پیگیری های وزیر 
راه و شهرسازی، همکاری سازمان برنامه و بودجه و حمایت 
معاون اول رئیس جمهور گفت: با گشایش ایجاد شده، امید به 

آینده این طرح بزرگ افزایش یافته است.

میزبانی نمایشگاه اصفهان از 
۲۵ هیئت تجاری بین المللی در 

سال۱4۰3
مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان 
گفت: در سال ۱۴۰۳ بیش از ۲۵ هیئت تجاری از کشورهای 
مختلف جهان به نمایشگاه بین المللی اصفهان سفر کرده اند و در 
قالب این بازدیدها، ده ها قرارداد همکاری در حوزه های مختلف 
صنعتی، بازرگانی و فناورانه منعقد شده است.به گزارش اصفهان 
امروز؛ احمدرضا طحانیان با اشاره به توسعه چشمگیر فعالیت های 
بین المللی شرکت نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان در 
سال جاری اظهار کرد: این شرکت میزبان گسترده هیئت های 
تجاری خارجی و نیز حضور مؤثر در نمایشگاه های بین المللی 
خارج از کشور است.او با بیان اینکه نمایشگاه بین المللی اصفهان 
طی سال ۱۴۰۳ میزبان بیش از ۲۵ هیئت تجاری از اقصی نقاط 
جهان بوده است، افزود: سال جاری هیئت های تجاری متعددی 
از کشورهای آسیایی، کشورهای حوزه خلیج فارس و سایر 
نقاط جهان در قالب سفرهای تجاری و اقتصادی به نمایشگاه 
بین المللی اصفهان آمدند و ضمن بازدید از آخرین دستاوردهای 
شرکت کنندگان، زمینه انعقاد ده ها قرارداد همکاری تجاری و 
صنعتی فراهم شد.مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی 
خارجی  بخش  برجسته  نقش  به  اشاره  با  اصفهان  استان 
استان اصفهان در معرفی  بین المللی  نمایشگاه های  شرکت 
توانمندی های داخلی به بازارهای بین المللی تاکید کرد: در کنار 
میزبانی از هیئت های خارجی، یکی از مأموریت های اصلی ما 
برگزاری نمایشگاه ها در کشورهای مختلف و ایجاد پاویون های 
جمهوری اسلامی ایران در این نمایشگاه ها است.او با تأکید بر 
اهمیت تعاملات بین المللی و حضور مؤثر در رویدادهای معتبر 
جهانی گفت: از جمله فعالیت های برجسته ما، تمرکز جدی بر 
حضور فعال در اکسپوی ژاپن است و ما برای علاقه مندانی که 
تمایل دارند از نمایشگاه اکسپو ژاپن بازدید کنند، برنامه ریزی های 
دقیق و هدفمند انجام می دهیم تا بستر مشارکت و بهره برداری 
اقتصادی  فعالان  برای  بین المللی  فرصت  این  از  حداکثری 
و صنعتی کشور فراهم شود.طحانیان ادامه داد: یکی دیگر از 
نمایشگاه های مهم که جمهوری اسلامی ایران سال ها است 
در آن حضور منسجم دارد، نمایشگاه بین المللی مالزی است 
که سال جاری نیز از بیست وششم تا بیست ونهم شهریور، شهر 
ایران  اسلامی  جمهوری  پاویون  میزبان  مالزی  کوالالامپور 
خواهد بود.مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی استان 
از بزرگ ترین  این نمایشگاه یکی  اصفهان خاطرنشان کرد: 
رویدادهای تخصصی در زمینه صنعت حلال در سطح جهان 
است. صنعت حلال هم اکنون در حوزه های متعددی همچون 
مواد غذایی، محصولات پزشکی، لوازم آرایشی و بهداشتی و 
سایر صنایع، به یکی از برندهای معتبر و پرطرفدار جهانی تبدیل 
شده و جایگاهی بسیار مهم و راهبردی در تجارت بین الملل 

یافته است.

خبــر فعالان صنفی اصفهان از بوروکراسی پیچیده مالیات و روابط کار گفتندخبــر

 

سید مهدی رضوی

صرفه جویی چشمگیر انرژی در پالایشگاه اصفهان 


